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Eindverslag van de vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschappen 
omtrent het ontwerp van wet houdende wijziging Wet op het voortgezet 
onderwijs 

Nadat het voorlopig verslag der commissie aan de Regering was medege-
deeld, is van haar ontvangen de navolgende 

Memorie van antwoord 

Naar aanleiding van het voorlopig verslag van de vaste Commissie voor On-
derwijs en Wetenschappen inzake bovenvermeld ontwerp van wet tot wijzi-
ging van de Wet op het voortgezet onderwijs hebben de ondergetekenden 
de eer het volgende op te merken. 

Het is ongetwijfeld juist wat de leden van de fractie van de V.V.D. betoog-
den, dat bij de behandeling van het ontwerp van wet, dat geleid heeft tot de 
totstandkoming van de Wet op het voortgezet onderwijs reeds van vele zij-
den is gewezen op het grote gevaar dat verbonden is aan te hoge stichtings-
normen voor scholen voor voortgezet onderwijs. Daartegenover heeft ech-
ter de toenmalige minister Cals bij die gelegenheid de auteur uit het febru-
arinummer 1960 van het schoolbestuur geciteerd, waarin deze stelt, dat de 
gestelde getalsnormen zonder twijfel als zeer matig zijn te beschouwen. 

Bij de beoordeling van de vraag of de in het onderhavige wetsontwerp 
voorgestelde normen als te hoog of als nog te laag moeten worden be-
schouwd, moet er van worden uitgegaan, dat artikel 69 WVO door de gebe-
zigde woorden: 'in elk geval' aan de aanvrager een recht op plaatsing op het 
scholenplan geeft en een recht op bekostiging door de overheid in uitzicht 
stelt, indien redelijkerwijs kan worden aangenomen, dat de school door het 
aldaar genoemde aantal leerlingen zal worden bezocht. 

Het lijkt de ondergetekenden onweerlegbaar dat, waar de wet een recht 
toekent, dat nader wordt bepaald door de vermelding van een minimum ge-
talsnorm, er een duidelijke relatie bestaat tussen dat recht en de elders in die 
wet neergelegde eisen van deugdelijkheid aan het onderwijs te stellen. 

Het is ondenkbaar dat het in artikel 69 toegekende recht los zou staan van 
de bij of krachtens die wet gestelde eisen inzake de inrichting van het onder-
wijs. In concreto komt dat hier op neer, dat indien een aanvrager recht kan 
laten gelden op subsidiëring door de overheid de wet zelf de waarborgen 
moet geven dat het door die aanvrager te geven onderwijs kan voldoen aan 
de door of krachtens de wet gestelde eisen. 
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Welnu, de ervaring heeft uitgewezen en het rapport-Poeisz heeft dat be-
vestigd, dal bij de geldende getalsnormen van artikel 69 dat recht niet kan 
worden waargemaakt. Inzonderheid betreft dat de geringe differentiatiemo-
gelijkheden in het onderwijs in de hogere leerjaren. 

Onder differentiatie wordt dikwijls verstaan, dat een individuele leerling elke 
willekeurige combinatie van vakken zou kunnen kiezen als examenpakket, 
uiteraard rekening houdend met verplichte vakken, zoals Nederlands en bij 
voorbeeld voor een gymnasium-A kandidaat de vakken Latijn en Grieks. De-
ze uitleg van het begrip differentiatie heeft echter beslist niet ten grondslag 
gelegen aan de berekeningen, die hebben geleid tot de voorgestelde stich-
tingsnormen. 

In de inmiddels ontstane praktijk wordt vrij algemeen het begrip 'stream-
ing' aangetroffen en gehanteerd. Onder streaming wordt verstaan, dat 
een school van te voren een aantal vakkencombinaties samenstelt, waaruit 
de individuele leerling een keuze kan en moet maken voor het examenpak-
ket. Deze combinaties worden samengesteld op basis van eventuele verlan-
gens en voorschriften van het vervolgonderwijs (bij voorbeeld de in het aca-
demisch statuut voor bepaalde richtingen voorgeschreven vakken, of de 
voor het volgen van middelbaar en hoger beroepsonderwijs verlangde vak-
kencombinaties), alsook op de logische samenhang van vakken (bij voor-
beeld de aanwezigheid van wiskunde A in het pakket indien daarin het vak 
natuurkunde voorkomt). Een veel voorkomende vakkencombinatie bij scho-
len voor h.a.v.o. en m.a.v.o. is het vakkenpakket Nederlands, Frans, Duits, 
Engels, geschiedenis en aardrijkskunde (totaal 6 vakken). Daarnaast is de 
combinatie Nederlands, Engels, wiskunde, natuurkunde, scheikunde en bi-
ologie mogelijk voor leerlingen met een specifieke aanleg voor de exacte 
vakken. Ten slotte is een combinatie mogelijk waarin naast Nederlands en 
de moderne talen de vakken handelswetenschappen en economie dan wel 
handelskennis zijn opgenomen. 

Een op deze wijze gerealiseerde streaming biedt de leerling de keuzemo-
gelijkheid uit drie examenpakketten, waarbij ieder vak, waarin examen kan 
worden afgelegd volgens de bestaande regelingen en voorschriften, in ten 
minste één vakkencombinatie voorkomt. 

De laatste constatering, dat ieder vak in ten minste één vakkencombinatie 
voorkomt, met andere woorden dat ieder vak daadwerkelijk in de eindexa-
menklas wordt onderwezen, is steeds uitgangspunt geweest voor de bereke-
ningen die hebben geleid tot de voorgestelde stichtingsnormen voor de in 
het geding zijnde onderwijssoorten. 

Dit uitgangspunt is redelijk voor het verkrijgen van een recht op opneming 
in het plan van scholen. 

De mening van de leden van de fractie van de V.V.D., dat de jongste ont-
wikkelingen en het in de nota-Poeisz aangevoerde cijfermateriaal niet leiden 
tot de voorgestelde verhoogde normen wordt door de ondergetekenden dan 
ook niet gedeeld. De nota-Poeisz gaat er nl. niet van uit dat de leerling elke 
willekeurige combinatie van vakken kan kiezen, maar wel - en dat is in het 
voorgaande juist betoogd - dat elk vak als eindexamenvak kan voorkomen. 

De vraag van de leden van de fractie \/an de P.P.R. of de praktijk nu wijst op 
geheel andere getalsverhoudingen dan in de nota-Poeisz, met name de ver-
moedelijke belangstellingsverdeling, wordt in zoverre bevestigend beant-
woord, dat er inderdaad verschuivingen zijn opgetreden in een aantal ge-
talsverhoudingen. In de berekeningen heeft dit tot gevolg, dat het aantal 
leerlingen dat niet-voorgeschreven vakken kiest een wijziging zal onder-
gaan. Voor de niet-voorgeschreven vakken is echter vrijwel steeds een aan-
tal leerlingen berekend van minder dan 30, waarvoor één groep gevormd 
wordt. Het gekozen uitgangspunt, namelijk dat elk vak daadwerkelijk wordt 
onderwezen, betekent dat een vak niet van de lesrooster mag worden afge-
voerd. Het gevolg is, dat voor de niet-voorgeschreven examenvakken ook 
thans nog ten minste één groep moet worden gevormd. De gevolgen van de 
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geconstateerde verschuivingen in sommige getallen hebben dus zeker in-
vloed op de afzonderlijke, samenstellende elementen van de berekeningen, 
maar niet op het eindresultaat. Hierbij is de wetenschap, dat de verhoging 
van de belangstelling voor een bepaald vak incidenteel de vorming van 2 
groepen voor dat vak in plaats van 1 groep (waarvan gevolg zou zijn een ver-
dere verhoging van de voorgestelde norm), buiten beschouwing gelaten en 
in de uitkomst verwaarloosd. 

De leden van de fractie van de V.V.D. stellen zich bovendien op het stand-
pun t " zoals blijkt uit het voorlopig verslag -da t het belang voorde leerlingen 
in minder dichtbevolkte gebieden bepaald niet gediend is met verhoging 
van de getalsnormen. 

Hier staat evenwel tegenover, dat het belang van de leerlingen over het 
gehele land bepaald niet gediend is bij oprichting en bekostiging van te klei-
ne scholen waar het onderwijs niet kan worden gegeven met redelijke diffe-
rentiatiemogelijkheden, zodanig dat ontplooiingskansen van de leerlingen 
in voldoende mate aanwezig zijn. 

Waar het bij de toepassing van artikel 69 gaat om een toekenning van een 
recht op plaatsing op het scholenplan en mitsdien uiteindelijk om een recht 
op subsidie van het Rijk achten de ondergetekenden het onjuist om aan de 
omvang en inhoud van dat recht andere dan onderwijskundige maatstaven 
aan te leggen. 

Dit is dan ook de reden, waarom de ondergetekenden, zulks in antwoord 
op vragen van de leden van de fractie van de P.P.R. - bij wie zich de leden 
van de V.V.D.-fractie aansloten - in het onderhavige wetsontwerp hebben 
afgezien van het onderscheid tussen verstedelijkte gebieden en platteland. 
De juistheid van hun zienswijze wordt overigens impliciet geschraagd door 
de leden van de fractie van de V.V.D., die even te voren wijzen op de daling 
van het aantal leerlingen, met name in de centra van de grote steden. Met de 
'trek naar buiten' en het uitgebreide net van openbaar vervoer verliest het 
onderscheid tussen stad en land hoe langer hoe meer aan betekenis, zodat 
er ook in dit opzicht geen aanleiding meer bestaat voor het in de huidige wet 
gemaakte onderscheid. 

Indien de leden van de fracties van de P.P.R. en van de V.V.D. uit het vo-
renstaande zouden menen te moeten afleiden, dat in minder dichtbevolkte 
gebieden op basis van de voorgestelde stichtingsnormen nooit meer scho-
len opgericht en bekostigd zouden kunnen worden door het Rijk dan is dat 
een onjuiste conclusie. 

Het door de wet in artikel 69 toegekende recht op bekostiging tast de be-
voegdheid van de Minister niet aan om scholen op het plan te plaatsen en 
dus in bekostiging te nemen, ten aanzien waarvan de verwachting, die in die 
bepaling wordt uitgesproken, niet bestaat. 

Die bevoegdheid dient de Minister - in het verleden is dat ook gebeurd -
enerzijds soepel anderzijds voorzichtig te hanteren. 

Belangen van de wenselijkheid van een bepaalde onderwijsvoorziening in 
de betrokken regio moeten worden afgewogen tegen de belangen die de 
leerlingen hebben bij een school, die wellicht niet het totale assortiment vak-
ken kan aanbieden. 

Waarborgen van een deugdelijke belangenafweging te dezen mogen de-
ze leden vinden in het door de wet voorgeschreven overleg met de onder-
wijsorganisaties en het recht van beroep op de Kroon. 

In antwoord op de desbetreffende vraag van deze leden, wat de maximaal 
aanvaardbare afstand tot de school is voor leerlingen van 12 tot 15 jaar, de-
len de ondergetekenden mede, dat - ongeacht de afstand - een half uur a 
drie kwartier enkele reis wordt aangehouden. 

De verontrusting van de leden van de fractie van de V.V.D. over de ouder-
dom van het rapport-Poeisz is naar de mening van ondergetekenden niet te-
recht, gelet op het feit dat (zoals in het voorgaande reeds is uiteengezet) de 
gewijzigde omstandigheden in de laatste jaren weliswaar op ondergeschikte 
punten in de berekeningen veranderingen hebben veroorzaakt, maar de uit-
komst van het geheel niet hebben beïnvloed. 
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De leden van de fractie van de V.V.D. uitten vervolgens hun beduchtheid 
voor een verhoging van de opheffingsnormen als gevolg van de opwaartse 
druk, die daarop door een verhoging van de stichtingsnormen wordt uitgeoe-
fend. Ook al is er sprake van een onderwijskundige relatie tussen stich-
tingsnormen en opheffingsnormen, dan moeten deze leden toch niet uit het 
oog verliezen, dat het in feite gaat om twee wezenlijk verschillende zaken. Bij 
de planprocedure gaat het in feite om het oprichten en in subsidieverband 
brengen van nieuwe scholen in het licht van een evenwichtig geheel van on-
derwijsvoorzieningen. 

Bij de toepassing van de opheffingsnormen gaat het om het teloor gaan 
van het recht op bekostiging met alle daaraan verbonden tragiek voor het 
schoolbestuur, het personeel, de leerlingen, de buurt of de regio en om de 
vraag, wat er met de gebouwen moet gaan gebeuren. 

Er is daarom zo weinig aanleiding voor verhoging van de opheffingsnor-
men, omdat de ondergetekenden juist vanwege die persoonlijke omstandig-
heden zoveel vertrouwen hebben in de wijsheid van de schoolbesturen, dat 
zij als zij het gevaar van opheffing der school op zich af zien komen, tijdig 
naar andere middelen zullen zoeken, desgewenst en zo mogelijk met steun 
van het departement, om uit de impasse te komen. 

De leden van de fractie van de V.V.D. zouden vervolgens gaarne kennis wil-
len nemen van filosofie en beleid met betrekking tot de optimale omvang 
van scholen. Voor wat betreft de vraag naar het beleid met betrekking tot de 
optimale omvang van scholen moet gesteld worden, dat het de vraag is of 
de wet het toelaat dat ter zake een beleid wordt gevoerd. De schoolbesturen 
zijn geheel autonoom in hun beslissing zoveel leerlingen tot de school toe te 
laten als hun goeddunkt. In de krachtens de Wet op het voortgezet onderwijs 
gegeven inrichtingsbesluiten voor de verschillende vormen van onderwijs 
worden slechts objectieve toelatingsvoorwaarden gesteld ten aanzien van 
de vooropleiding, geen numerieke. De schoolbesturen zijn bovendien be-
voegd die toelatingsvoorwaarden uit te breiden met bij voorbeeld de voor-
waarde dat de leerlingen of hun ouders tot een bepaald kerkelijk genoot-
schap behoren. 

Voor wat betreft de filosofie met betrekking tot de optimale omvang der 
scholen mogen de ondergetekenden alvorens hierop nader in te gaan op-
merken, dat de stichtingsnormen betrekking hebben op de minimale om-
vang van de school, waarbij het onderwijs nog kan worden ingericht over-
eenkomstig de eisen der wet. Deze stichtingsnormen laten de vraag naar de 
optimale schoolgrootte dan ook geheel onberoerd. 

Bij de behandeling van hoofdstuk VIII, Onderwijs en Wetenschappen, van de 
rijksbegroting voor het dienstjaar 1975 in de Tweede Kamer der Staten-Ge-
neraal is uitvoerig gesproken over de optimale omvang van scholen. 

Een motie van het lid dier Kamer mevrouw Ginjaar-Maas waarin de Rege-
ring gevraagd werd om een wetenschappelijk onderbouwde nota over te 
leggen betreffende de optimale omvang van scholen met het belang van de 
individuele leerling als uitgangspunt, is door de Kamer aanvaard. 

De eerste ondergetekende zal ernstig streven aan de in deze motie uitge-
sproken wens uitvoering te geven, al ontveinst hij zich niet dat de uitvoering 
van deze motie op grote moeilijkheden zal stuiten, omdat er nauwelijks of 
geen studies over dat onderwerp zijn verricht, ook in het buitenland niet. Een 
optimale schoolgrootte is aan vele criteria te toetsen: onderwijskundige, 
psychologische, economische, financiële en organisatorische, terwijl de wij-
ziging van deze criteria veelal een subjectieve aangelegenheid zal zijn. Hij 
beraadt zich daarom nog op welke wijze het wetenschappelijk onderzoek, 
dat het fundament van de in de motie bedoelde nota moet zijn, zal moeten 
worden opgezet. Dat met dat onderzoek veel tijd zal zijn gemoeid, lijdt geen 
twijfel. Praktischer lijkt het daarom voorshands te streven naar een goede 
organisatie van de scholen, waaraan bij de her- en bijscholingscursussen 
voor schoolleiders mede aandacht wordt geschonken. 

Eerste Kamer, zitting 1974-1975, 11 880, nr. 10b 4 



De vraag van de leden van de fractie van de P.P.R. - bij wie zich de leden 
van de V.V.D.-fractie aansloten - of er onderzoek is verricht naar de meest 
ideale grootte van een school uitgaande van sociaal-pedagogische factoren, 
beantwoorden de ondergetekenden ontkennend. Bij het hierboven bedoelde 
wetenschappelijke onderzoek zouden naar hun overtuiging stellig de soci-
aal-pedagogischefactoren niet buiten beschouwing kunnen blijven. 

In antwoord op de vraag van de leden van de fractie van de V.V.D. of men 
ten departemente enig inzicht in de belangstelling voor het onderwijs in 
dicht en dun bevolkte streken heeft, delen de ondergetekenden het volgende 
mede. De Commissie Planprocedure vervaardigt elk jaar voor het direct op 
het basisonderwijs aansluitend voortgezet onderwijs prognoses voor de 80 
gebieden en onderdelen ervan, waarin Nederland voor dit doel is ingedeeld. 
Onder deze gebieden vallen ook de minder bevolkte streken. Daarmee is niet 
alleen aan het ministerie, maar aan iedereen die het weten wil, bekend hoe 
het staat met de op de middellange termijn ook voor de minder dicht bevolk-
te streken te verwachten toeloop op genoemd onderwijs. 

Verder bevatten de jaarlijkse publikaties van de Commissie Planprocedure 
per gebied gegevens over 
- de feitelijke deelneming aan het voortgezet onderwijs, onderscheiden in 
a.v.o., I.b.o., m.b.o. en h.b.o. 
- de studiemogelijkheden. 

In het algemeen is het beleid erop gericht, geen scholen toe te staan, welke 
een omvang zullen hebben beneden de huidige zeer lage minimumstich-
tingsnormen, ook niet wanneer het gaat om voor dun bevolkte gebieden 
aangevraagde scholen. Dit omdat dun bevolkte gebieden niet geholpen lij-
ken met minder differentiatiemogelijkheden dan geboden kunnen worden 
op scholen in andere gebieden. Het is de vraag of dun bevolkte streken zich 
niet gediscrimineerd zouden voelen als ze stelselmatig met minder differen-
tiatiemogelijkheden zouden worden bedeeld. Niettemin komt het voor dat in 
geïsoleerd liggende gebieden (denk bijvoorbeeld aan de eilanden) scholen 
voor bekostiging in aanmerking worden gebracht, waarvan het de eerste tijd 
niet te verwachten is dat zij aan het minimum zullen voldoen. Dit gebeurt 
dan om in elk geval ook daar het volgen van enig gedifferentieerd onderwijs 
mogelijkte maken. 

Deze leden vroegen voorts ten gronde te worden voorgelicht over de bedoe-
lingen die de Regering met dit wetsontwerp heeft. Nog meer planning voor 
de Centrale overheid kan toch nimmer de bedoeling van de Regering zijn, 
die juist spreiding van macht voorstaat. 

Daargelaten of een verfijning van een planningsregeling niet zou kunnen 
stroken met het beleidsaspect van spreiding van macht, menen de onderge-
tekenden bezwaarlijk te kunnen voldoen aan het verzoek van deze leden om 
'ten gronde' te worden voorgelicht over de bedoelingen van de Regering 
met dit wetsontwerp. Immers de Regering heeft geen andere bedoeling dan 
grondig en uitvoerig is uiteengezet in de reeds voorafgaande parlementaire 
stukken en in de openbare behandeling in de Tweede Kamer. 

Zij voldoen echter gaarne aan het verzoek van deze leden om het advies van 
de Onderwijsraad over te leggen, welke advies als bijlage bij deze memorie 
is gevoegd. Hierbij moet echter bedacht worden, dat het advies van de On-
derwijsraad betrekking had op het voorontwerp van dit wetsontwerp. Aan 
de hand van dat advies is het wetsontwerp niet onbelangrijk gewijzigd. 

De leden van de fractie van de V.V.D. stelden het op prijs gegevens te ont-
vangen omtrent scholen, die indertijd op grond van een te verwachten leer-
lingenaantal op het scholenplan zijn gezet en de huidige uitkomst van de ge-
hanteerde prognoses. De ondergetekenden begrijpen de hier gestelde vraag 
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zo, dat een confrontatie tussen de prognose voor een indertijd op het plan 
van scholen geplaatste school en de feitelijke omvang van zulk een school 
op dit moment verhelderend wordt gevonden. 

In het midden latend in hoeverre zulks inderdaad verhelderend kan zijn, 
wordt hierbij een vergelijking gegeven van vrijwel alle op het plan van scho-
len 1970-72 met 1970 als jaar van aanvang van bekostiging geplaatste scho-
len naar de toen vervaardigde prognose en de feitelijke bezetting per per 
september 1973 (in verband met de consistentie meest recente peildatum): 

School 
1. o.b. 
2. r.k.-
3. o.b. 
4. o.b. 
5. p.c, 
6. r.k.-
7. r.k.-
8. o.b. 
9. r.k.-

10. o.b. 
11. o.b. 
12. p.c. 
13. r.k.-
14. p.c. 
15. p.c. 

■school voor l.h.n.o. te Enschede 
school voor l.h.n.o. te Uden 
■school voor m.t.o. te Appingedam 
■school voor l.e.a.o. te Emmen 
■school voor m.e.a.o. te Almelo 
school voor m.e.a.o. te Enschede 
school voor m.e.a.o. te Utrecht 
school voor h.e.a.o. te Utrecht 

school voor l.t.o. te Alkmaar 
■school voor m.t.o. te Hoorn 
■school voor m.t.o. te Amsterdam 
■school voor m.e.a.o. te 's-Gravenhage 
school voor l.e.a.o. te Rotterdam 
school voor m.e.a.o. te Rotterdam 
school voor l.e.a.o. te Vlaardingen 

16. r.k.-school voor m.e.a.o. te Eindhoven 

17. gem. school voor l.t.o. te Mill 

18. p.c.-school voor m.a.v.o. te Rijswijk 
19. p.c.-school voor h.a.v.o. te Delfzijl 
20. gem. school voor h.a.v.o. te Hoogezand-Sappe-

meer 
21. r.k.-school voor h.a.v.o. te Emmen 
22. r.k. school voor h.a.v.o. te Hengelo 
23. rijksschool voor h.a.v.o. te Harderwijk 
24. r.k.-school voor h.a.v.o. te Utrecht 
25. r.k.-school voor h.a.v.o. te Zeist 
26. gem. school voor h.a.v.o. te Beverwijk 
27. p.c.-school voor h.a.v.o. te Amsterdam 
28. p.c.-school voor h.a.v.o. te Rijswijk 
29. r.k.-school voor h.a.v.o. te Tilburg 
30. r.k.-school voor h.a.v.o. te Eindhoven 
31. r.k.-school voor h.a.v.o. te Uden 
32. r.k.-school voor h.a.v.o. te Roermond 
33. r.k.-school voor h.a.v.o. te Geleen 
34. r.k.-atheneum teZevenaar 
35. r.k.-atheneum te Leidschendam 
36. samenw. atheneum te Zoetermeer 

Prognose Bezetting 1973 
200 nog niet begonnen 
300 211 
170 nog niet begon nen 
240 78 (3 leerjaren) 
170 394 
165 268 
200 135 
390 344 
350 nog niet begonnen 
200 507 
300 nog niet begor nen 
260 360 
315 127(3leerjarer i) 
400 299 
170 ± 110 (brugjaa 

met l.m.o.) 
r samen 

315 ± 370 (brugjaa r 
samen met m.m.o.) 

325 160 
zonder brugji aar, met geschat I Drugjaar' 
320 201 350 
200 185 235 

210 300 370 
245 184 235 
200 328 400 
210 224 325 
320 340 385 
400 409 500 
255 284 350 
175 249 310 
190 281 350 
280 2342 450 
155 4692 820 
455 447 575 
390 654 700 
210 327 375 
210 150 350 
445 171 200 
350 643 2504 

165 81 100 

o.b. = overig bijzonder 
r.k. = rooms-katholiek 
p.c. = protestants-christelijk. 

1 De nrs. 18 t/m 37 betreffen scholen opgeno-
men in een scholengemeenschap. 
2 alleen de leerjaren III, IV en V. 
3 alleen het leerjaar IV. 
4 alleen de leerjaren II en IV. 

De eerste ondergetekende merkt hierbij alleen op dat zeker in de beginfase 
van de planprocedure de prognoses de neiging hadden aan de wat lage 
(lees: voorzichtige) kantte blijven; men wilde eerst wel eens de ontwikke-
ling van vooral de nieuwe schoolsoorten (waaronder het h.a.v.o.) afwach-
ten. 

In antwoord op een volgende vraag van deze leden delen de ondergete-
kenden mede, dat het departement thans over dezelfde statistische gegevens 
over het lager beroepsonderwijs beschikt als over het algemeen voortgezet 
onderwijs. 
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Op de vragen gesteld in verband met de verruiming van de mogelijkheden 
tot differentiatie, waarvan in de considerans gewag wordt gemaakt, dient te 
worden opgemerkt, dat het begrip differentiatie voor velerlei uitleg vatbaar 
is. 

De uitleg die er door de ondergetekenden aan wordt gegeven is zoals hier-
voor reeds is aangegeven, dat ieder examenvak daadwerkelijk wordt onder-
wezen en dus ook gekozen kan worden. De thans geldende stichtingsnor-
men geven deze garantie niet; een school die niet meer leerlingen trekt dan 
de huidige norm aangeeft zal gedwongen worden één of meer examenvak-
ken geheel uit de lesrooster in de examenklas te laten vervallen. Aangezien 
aan het bereiken van de geldende stichtingsnorm het recht wordt ontleend 
op een school, kan een evenwichtige spreiding van het onderwijs zelfs in ge-
vaar worden gebracht door de versnippering in kleine delen van bestaande 
en goed functionerende scholen. Een dergelijke situatie waarborgt aller-
minst de door de leerlingen gewenste differentiatie. 

De mate van differentiatie, opgevat in de zin van streaming, is afhankelijk 
van de schoolgrootte en de (toevallige) organisatorische mogelijkheden en 
moeilijkheden. De voorgestelde verhoging van de stichtingsnormen leidt 
veelal tot streaming met een beperkt aantal vakkencombinaties. 

Naarmate de school groter is, kunnen meer variaties worden toegevoegd, 
totdat een grootte bereikt is waarbij aan meer, op zich niet onredelijke combi-
natieverlangens van de leerlingen kan worden voldaan en waar een verdere 
verhoging van het aantal leerlingen nauwelijks of geen nut meer heeft. De 
voorgestelde verhoging van de stichtingsnormen geeft het minimum aan 
van de voor de individuele leerling noodzakelijke keuzevrijheid. 

De differentiatie, zoals die aan dit wetsontwerp ten grondslag ligt, is zeker 
geen 'loslopende heilige koe'. Eerder dient gesproken te worden van een ter-
dege vastgebonden koe, een weloverwogen norm, waarbij een leerling in ie-
der geval een redelijk pakket moet kunnen kiezen, al zal hij ten aanzien van 
de gekozen combinatie soms voor lief moeten nemen, dat een vak waarvoor 
hij om persoonlijke redenen een grote belangstelling heeft, daarin niet kan 
voorkomen. 

De Staatssecretaris van Onderwijs en Wetenschappen, 
A. Veerman 
De Minister van Landbouw en Visserij, 
A.P.J.M.M. van der Stee 

De commissie heeft gemeend met de mededeling van dit antwoord aan de 
Kamer haar eindverslag te kunnen sluiten. 

Vastgesteld, 27 februari 1975 

Steenbergen Diepenhorst 

De Rijk Boekman 

Franssen Van Waterschoot 

De Zeeuw Schwarz 

Zoutendijk Meuleman 

Van Someren-Downer Van Marion 

Van Hulst (Voorzitter) 
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ONDERWIJSRAAD 

Interimadvies 

Bericht opschrijven van: 2 april 1969, no. DGO 1463. 

Betreffende: ontwerp van wet tot wijziging van de Wet op het voortgezet 
onderwijs en van de Overgangswet W V O 

Aan Zijne Excellentie de staatssecretaris van onderwijs en wetenschappen 

Nieuwe Uitleg 1, te 's-Gravenhage. 

10 mei 1969 

Het bij uw schrijven dd. 2 april 1969, DGO 1463, aan de Onderwijsraad 
aangeboden ontwerp van wet tot wijziging van de Wet op het voortgezet on-
derwijs en van de Overgangswet WVO ter zake van een verhoging van de 
stichtingsnormen, heeft onderwerp van voorlopige bespreking uitgemaakt 
in de Tweede, Vierde, Vijfde en Zevende Afdeling van de raad. Op grond 
van deze voorlopige besprekingen, waarbij de Afdelingen zich voorshands 
tot algemene beschouwingen hebben beperkt, acht het college van voorzit-
ters van de raad het in verband met de door uwe excellentie gestelde spoed-
eisendheid van het wetsontwerp opportuun u thans reeds in voorlopige zin 
van het algemene gevoelen van de Raad in kennis te stellen. 

In het algemeen heeft de raad met verwondering, ja zelfs met bevreem-
ding kennisgenomen van de motivering van het onderhavige wetsontwerp 
in de memorie van toelichting. Deze bevreemding geldt in de eerste plaats 
voor hetgeen daarin niet tot uitdrukking is gebracht en dat vermoedelijk toch 
een voornaam motief voor de indiening van dit wetsontwerp zal zijn, tewe-
ten, dat de eerste toepassing van de planprocedure ingevolge de Wet op het 
voortgezet onderwijs voor ernstige organisatorische en financiële moeilijk-
heden stelt. In het op 12 maart 1969 vastgestelde verslag van een mondeling 
overleg van de vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschappen van de 
Tweede Kamer der Staten-Generaal (zitting 1968/1969 - 9800/No. 35) wor-
den immers de organisatorische moeilijkheden om tijdig uit de veelheid van 
ingediende verzoeken een evenwichtig plan op te stellen, als ook de finan-
ciële consequenties van een mogelijke, in onderwijskundig opzicht noodlot-
tige, versnippering van het onderwijs voorop gesteld om aan te tonen, dat 
een nadere bezinning op de wettelijke bepalingen inzake de planprocedure 
wenselijk zal zijn. Uwe excellentie gaf blijkens dit verslag toen te kennen, 
'het nog niet verantwoord te achten andere getalsnormen te noemen welke 
de plaats van de thans vastgelegde zouden moeten innemen' (blz. 2, links). 
U oordeelde het nodig dat hiervoor nog nadere studie en onderzoek zouden 
worden verricht, waarvan nog niet gezegd kon worden hoeveel tijd daarmee 
gemoeid zou zijn. Uw gedachten gingen daarom uit naar een zogenaamde 
stopwet op de planprocedure en naar een voorlopige handhaving van de 
procedure welke is neergelegd in de artikelen 119 en 120 van de Overgangs-
wet WVO. 

Na deze recente uitspraken in de Tweede Kamer behoeft het geen nader be-
toog, dat de raad enigszins werd verrast door de overlegging niet van een 
voorontwerp van een stopwet, doch van een voorontwerp van wet tot ver-
hoging van de stichtingsnormen. Te meer bevreemdde dit de raad, omdat in 
de toelichting van geen organisatorische en financiële moeilijkheden meer 
wordt gerept, doch de verhoging van de normen gemotiveerd is door nieu-
were onderwijskundige inzichten. Dat echter de aangeduide moeilijkheden 
nog wel degelijk aanwezig zijn, is de raad inmiddels gebleken uit uw advies-
aanvragedd. 29 april 1969, OP 9433, inzake het eerste scholenplan, waarin u 
- om overigens te respecteren redenen - clementie inroept voorde gebrek-
kige voorbereiding van het plan vanwege ondervonden organisatorische be-
lemmeringen en waarin u tevens te kennen geeft, dat nog rekening moet 
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worden gehouden met mogelijke financiële complicaties. Het wekt daarom 
een irreële indruk uit de memorie van toelichting van deze achterliggende 
redenen niet meer te horen, doch geconfronteerd te worden met een over-
wegend onderwijskundig betoog, dat de eigenlijke grond voor het wets-
ontwerp zou vormen. Met klem is daarom in verschillende Afdelingen van 
de raad de vraag gesteld, of in het licht van deze benaderingswijze aan de 
memorie van toelichting niet het ethisch beginsel van waarachtigheid zou 
moeten worden ontzegd. 

Een andere reden tot bevreemding geldt de inhoud zelve van de memorie van 
toelichting. Hoewel u in de eerder aangeduide commissievergadering nog te 
kennen gaf, dat nadere studie gedurende onbepaalde tijd nodig zou zijn om 
tot nieuwe normgetallen te kunnen komen, doet de toelichting het thans 
voorkomen, dat de onderwijskundige ontwikkelingen inmiddels reeds zover 
zijn voortgeschreden, dat noodzakelijkerwijze tot een aanzienlijke verhoging 
van de normen dient te worden overgegaan. Voorshands beperkt het wets-
ontwerp deze verhoging tot de stichtingsnormen. Verhoging van de ophef-
fingsnormen wordt echter in het vooruitzicht gesteld om tot concentratie 
van scholen te kunnen geraken, ook al is zonder meer duidelijk, dat 'zeer vele 
bestaande scholen' (memorie van toelichting blz. 4) dan afhankelijk worden 
van het ontheffingsbeleid van de minister. De ervaringen met experimen-
teerscholen zouden inmiddels zonder meer in de richting van een bepaalde 
schoolstructuur wijzen, van waaruit dan een bepaalde omvang van de 
school als minimum voor die structuur zou zijn af te leiden. Dit minimum 
wordt vervolgens tot norm voor een volwaardige school van de toekomst 
verheven. 

De waardering en evoluëring van eerder geselecteerde experimenten, de 
keuze van de schoolstructuur, de afleiding tot een bepaalde schoolgrootte, 
de eventuele concentratie van scholen, het zijn stuk voor stuk beleidsbeslis-
singen, welke voortvloeien uit een bepaalde onderwijsfilosofie, die kennelijk 
aan de memorie van toelichting ten grondslag ligt. Pijler van deze filosofie is 
de 'volledige' - elders genoemd 'vrije' - differentiatie van het onderwijs. De 
bevordering van deze differentiatie is tot considerans van het voorliggend 
wetsontwerp verheven. Dit betekent, dat thans een beleid, gebaseerd op een 
onverwacht naar voren geschoven en nog slechts partieel aangeduide on-
derwijsfilosofie, voor lange termijn wordt vastgelegd. 

In zekere zin vindt de raad in het vorenstaande een bevestiging van een 
van de grondgedachten van zijn advies dd. 30 september 1968, O.R. 18WVO 
IV, inzake de planning, namelijk, dat de opstelling van een scholenplan niet 
op een verantwoorde wijze kan geschieden als niet eerst de conceptie van 
een onderwijsplan aanwezig is. Zulk een onderwijsplan op middellange ter-
mijn zou kwalitatief en kwantitatief moeten worden uitgewerkt om van daar-
uit tot een spreiding op kortere termijn van de onderwijsinstituten te kunnen 
geraken. De raad drong toen aan op voorstudies voor een dergelijk beleid op 
lange termijn en verklaarde zich tevens tot overleg bereid. Is thans niet reeds 
in feite voor één bepaalde onderwijsfilosofie als de toonaangevende geko-
zen? De motivering daarvan met een verwijzing naar, aan de raad in aantal 
en kwaliteit onbekende experimenten, is daartoe toch zonder meer onvol-
doende. De implicaties en consequenties van de gedane keuze zijn de raad 
onbekend. In meergenoemde commissievergaderingen is gewezen op de 
'uitzonderlijke spreiding' van onder meer het m.a.v.o., dat opwel 1200 ver-
schillende plaatsen kan worden gevolgd. Gaat de geciteerde kwalificatie niet 
uit van een bepaalde visie op de plaats van het m.a.v.o. in het toekomstig 
onderwijsstelsel en een daaruit voortkomende kwantificering van het wen-
selijke aantal scholen, dat aan de minimum differentiatiemogelijkheden zal 
voldoen? Is bij deze uitspraak het aspect van de regionale spreiding vol-
doende verdisconteerd? 

Kortom, het wetsontwerp gaat uit van een onderwijsfilosofie, waarover de 
raad gaarne zou meedenken en meespreken, juist omdat hierin de basis ligt 
voor het te voeren beleid op lange termijn. Echter is de raad niet in staat en 
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niet bereid om in zulk een studie te participeren, op een termijn van twee a 
drie maanden, waarbinnen de resultaten reeds in de vorm van een wets-
ontwerp zouden moeten worden geconcretiseerd. Deze gang van zaken acht 
de raad overhaast en de vastlegging van de voorgelegde filosofie voor lange 
termijn, zonder daarnaast alternatieven te hebben kunnen overwegen, pre-
matuur. Een afweging van allerlei factoren - waaronder ook imponderabilia 
- dient toch vooraf te gaan aan deze voor het bestuursbeleid zo belangrijke 
keuze, waarvan de effecten op lange termijn zullen doorwerken. 

Dat de memorie van toelichting zelf aan de doeltreffendheid van de voor-
opgestelde ideeën van differentiatie en keuzepakketten twijfelt, zou afgeleid 
kunnen worden uit de wijze waarop de berekening van het aantal leerlingen 
van de gehele school is geschied (blz. 5). Daarbij is verondersteld, dat het 
leerlingenaantal in elk leerjaar 10% lager is dan in het voorafgaande, hetgeen 
betekent, dat op een school voor v.w.o. van de oorspronkelijke jaargroep 
40% de eindstreep niet haalt zonder tenminste één jaar verlies - ondanks de 
keuzepakketten, de differentiatie en de overstapmogelijkheden. Hoewel dit 
percentage lager ligt dan thans, ondersteunt het bepaaldelijk niet de nood-
zaak om nu juist met het oog op de differentiatie dit ver strekkende wets-
ontwerp in te dienen. 

Het vorenstaande wil niet zeggen, dat de raad geen oog zou hebben voor het 
feit, dat verschillende der in de Wet op het voortgezet onderwijs genoemde 
stichtingsgetallen te laag kunnen zijn. Blijkens de memorie van toelichting 
op het ontwerp-Wet op het voortgezet onderwijs (blz. 13) was minister Cals 
van oordeel, dat hoe voortreffelijk een plan ook mocht zijn, slechts een ver-
antwoorde combinatie met een systeem van getalsnormen, die absolute ze-
kerheid verschaffen dat aan de gerechtvaardigde verlangens van de ver-
schillende bevolkingsgroepen tegemoet zal worden gekomen, de juiste oplos-
sing zou bieden. De vraag, die in de praktijk moet worden getoetst, is, of de 
in de wet opgenomen getallen de geschetste combinatie op verantwoorde 
wijze hebben geconcretiseerd. Zoals de raad in zijn advies van 30 september 
1968 reeds heeft opgemerkt, biedt de planprocedure naar zijn oordeel 'aan 
belanghebbenden een grote mate van rechtszekerheid, terwijl zij slechts een 
beperkte bewegingsvrijheid toestaat voor het zelfstandig oordeel van het 
bestuur' (blz. 6). De verhoging van de normen als door u voorgesteld, bete-
kent een vergroting van de marge voor het optreden van het bestuur en een 
daarmee corresponderende inperking van de rechtszekerheid voor de scho-
len. De mate, waarin de normen worden verhoogd, kan ertoe leiden, dat de 
planprocedure in feite niet langer meer is - zoals Uwe Excellentie in deaan-
hef van de memorie van toelichting nog stelt - 'een combinatie van planning 
en automatisme', omdat de planning overheersend is geworden. Hoewel u 
aankondigt, dat het combinatiesysteem behouden moet blijven, wordt het in 
feite door de drastische verhogingen als combinatie uitgeschakeld. Wordt 
hiermede niet getornd aan een onderdeel van de Wet op het voortgezet on-
derwijs, dat bij de totstandkoming als essentieel is ervaren? 

Hier komt bij, dat van automatisme sprake is, indien een bepaalde bevol-
kingsgroep in haar gerechtvaardigde verlangens naar een school van eigen 
richting op overheidskosten kan worden bevredigd, zodra een bepaald mini-
mum aantal leerlingen de school zal bezoeken. De hoogte van de normen 
van dit automatisme is gerelateerd aan het getal, waarbij de behoefte van de 
bevolking in haar diversiteit wordt bevredigd. Daarbij kan overwogen wor-
den, dat zulk een school - hoewel van een slechts betrekkelijk geringe om-
vang - kennelijk in een wezenlijk gevoelde behoefte voorziet. Blijkens de me-
morie van toelichting draagt het door u als automatisme aangeduide 
systeem een geheel ander karakter, te weten dat van 'een onweerlegbaar 
wettelijk vermoeden dat er behoefte is aan de school die aan de norm vol-
doet'. Hier is de getalsnorm gerelateerd aan de omvang van de school, 
waarin een volledige differentiatie kan plaatsvinden. In deze gedachtengang 
is de hoogte van de norm afgeleid uit de filosofie, welke aan het onderwijs-
plan ten grondslag ligt. Dit heeft met bevrediging van de gerechtvaardigde 
verlangens van bepaalde bevolkingsgroepen en met een respecteren van 
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het rechtsgevoelen niet langer van doen. Van samenstellend element in de 
combinatie van de beide systemen van bekostiging, is het automatisme hier 
gedegradeerd tot onderdeel van de planning. 

Opnieuw: misschien moet de mogelijkheid niet a priori worden uitgeslo-
ten, dat voor sommige schoolsoorten de ontwikkelingen in deze richting 
kunnen gaan. De omschakeling naar een stelsel van een evenwichtig geheel 
van onderwijsvoorzieningen kan mogelijk tot consequenties nopen. Even-
wel, niet dan na grondige studie en voorbereiding van de vele aspecten die 
nu eenmaal aan dit soort fundamentele zaken inherent zijn, zal zulks 
mogen geschieden. Hetgeen de raad tot dusverre van de scholenplanning 
heeft gezien, alsook hetgeen u ter motivering in de memorie van toelichting 
aanvoert, rechtvaardigen zijns inziens de eenzijdige accentuering van de 
planning nog niet. 

Ten slotte moet reeds worden opgemerkt, dat de memorie van toelichting 
ook op onderdelen weinig overtuigend is. Zo is bijvoorbeeld de redenering 
op blz. 2, ter zake van de gemiddelde afstanden, toch werkelijk niet te hand-
haven. Node wordt enige motivering gemist op de toeslag van 25%, be-
doeld op blz. 3. Is het toelaatbaar 'verkregen rechten' (blz. 4) discutabel te 
stellen, indien niet eerst is aangetoond en er terzake vrijwel commmunis 
opinio bestaat, dat ten gevolge van een beperkte schoolomvang, zoals deze 
thans nog veelvuldig voorkomt, voor sommige schoolsoorten misschien 
zelfs wel een derde of de helft van het bestaande scholennet volgens de ach-
terliggende filosofie van het wetsontwerp in onderwijskundig opzicht be-
neden een aanvaardbaar niveau is en op ontoelaatbare wijze selecteert en 
categoriaal indeelt? Zal dit wetsontwerp onder belanghebbenden geen gro-
te onrust brengen, terwijl een toekomstvisie toch nog te weinig is uitgewerkt? 

Het college van voorzitters meende goed te doen Uwe Excellentie voren-
staande algemene opmerkingen reeds door te geven. Zij moeten wel tot de 
vraag leiden, of de door u ingeslagen weg wel zo voor de hand liggend is. 
Een eindoordeel hoopt de raad u eerst te geven na ontvangst van de aange-
kondigde aanvullingen terzake van het landbouwonderwijs en na ontvangst 
van de desbetreffende organisatie-adviezen. 

Namens het college van voorzitters van de Onderwijsraad, 
I.A. Diepenhorst, voorzitter 

H. Drop, secretaris. 

Eerste Kamer, zitting 1974-1975,11 880, nr. 10b 11 



Bijlage II Betreft: Voorontwerp van wet tot wijziging van de Wet op het voortgezet 
onderwijs van de Overgangswet W V O in verband met de stichtingsnor-
men. 

Aan Zijne Excellentie de staatssecretaris van onderwijs en wetenschappen, 

te 's-Gravenhage. 

23 juni 1969 

Met betrekking tot het aan de Onderwijsraad om advies voorgelegde voor-
ontwerp van wet tot wijziging van de Wet op het voortgezet onderwijs en de 
Overgangswet WVO in verband met de stichtingsnormen, heeft de Onder-
wijsraad de eer Uwe Excellentie op grond van de hem overgelegde organi-
satie-adviezen en mede gelet op het interim-advies van de raad ter zake dd. 10 
mei 1969 (O.R. 38 W.V.O.) in overweging te geven de verdere voortgang van 
dit voorontwerp in de aan de raad voorgelegde vorm te ontraden. 

Na het door u voorgenomen overleg met de desbetreffende organisaties 
in september a.s., zal de raad gaarne door u worden ingelicht, in welke rich-
ting u een uitweg uit de bestaande impasse denkt te kiezen, waarbij de raad 
u zijn slotconclusie uit zijn interimadvies in herinnering moge brengen, of de 
thans door u ingeslagen weg wel zo voor de hand liggend is. 

De raad behoudt zich het recht voor over een eventueel gewijzigd vooront-
werp nader van advies te dienen. 

Namens de Onderwijsraad, 
I. A. Diepenhorst, voorzitter 

H. Drop, secretaris 
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